
Kouluverkkoratkaisuun liittyvät kuuleminen   Muistio 10.11.2020 

 

Haapaveden kaupungin oppilasmäärän ja -ennusteen perusteella valtuuston linjauksen mukaisesti on 
käynnistynyt Vatjusjärven koulun lakkaamiseen liittyvä valmistelu osana talousarviovalmistelua niin, että 
koulu ei avaudu enää lukuvuodelle 2021-2022.  
 
Kasvatus- ja koulutuslautakunnan alainen talousarvio valmistellaan tältä pohjalta. 
 
Kouluverkkoratkaisun valmistelussa tulee noudattaa hallintolain 41 §:n säännöstä 
vaikuttamismahdollisuuksien varaamisesta asiaan osallisille. 
 
Haapaveden kaupunginhallitus päätti 28.9.2020 §224 järjestää hallintolain 41§:n säännöksen mukaisen 
kuulemistilaisuuden Vatjusjärven koululla ja kuuluttaa tilaisuudesta. Lisäksi kaupunginhallitus on 
käynnistänyt Vatjusjärven koulun lakkauttamisen valmisteluun liittyvät yhteistoimintaneuvottelut. 
 
Kaupunginvaltuusto käsittelee kaupunginhallituksen talousarvioehdotuksen vuodelle 2021 kokouksessaan 
14.12.2020 klo 18.00. 
 
Henkilöstön kuuleminen pidettiin 4.11.2020 klo 14.00-15.00.  

Päätöksenteon tueksi Vatjusjärven koululla järjestettiin kuulemistilaisuus 4.11.2020 klo 18.00-19.25. 

Kuulemistilaisuuteen olivat tervetulleita kaikki asiasta kiinnostuneet kaupungin asukkaat. Paikalla 

tilaisuudessa oli kaupunginhallituksen jäseniä, johtavia viranhaltijoita ja luottamushenkilöitä. 

Kuulemistilaisuuteen osallistui n. 40 henkilöä.  

Tilaisuuden puheenjohtajana toimi valtuustoon puheenjohtaja Päivi Ollila. Tilaisuuden aluksi viranhaltijat 

antoivat katsauksen kaupungin taloustilanteeseen sekä oppilasmääriin- ja ennusteeseen. Sivistysjohtaja 

Erkki Seitajärven esitys liitteenä.  

Esitysten jälkeen varattiin aikaa kysymyksille ja keskusteluille. Kuulemistilaisuuksien perusteella laadittiin 

päätöksenteon tueksi tämä muistio esille nousseista teemoista.  

1 Kiinteistöön liittyvät asiat 

- Keskustelua Vatjusjärven koulun käytössä olevista kiinteistöistä. Kiinteistön (monitoimitalo) 

rakentamiseen sekä välittömässä läheisyydessä oleviin ulkoilu- ja tiealueisiin on tehty erittäin 

paljon talkootyötä. Rakennus rakennettiin aikanaan yhteistyössä kunnan kanssa. Sähkö- ja 

putkityöt on ostettu, muuten kaupunki ostanut tarvikkeet ja työ on tehty talkoilla. 

- Tiedusteltiin, onko kiinteistön ylläpitoon varattu vuodelle 2021 talousarvioon rahaa? Tästä 

tietoa kaupungin tekniseltä toimelta. 

- Tiedusteltiin kaupungin kantaa kiinteistöihin mahdollisen lakkautuspäätöksen jälkeen? 

Mahdollisen lakkautuspäätöksen jälkeen tehdään päätöksiä kiinteistöstä. Kyläyhteisöllä ei ole 

varaa ylläpitää kiinteistöä. 

- Periaatteena on ollut, että kyläläiset voivat käyttää taloa maksutta. 

- Keskustelua mahdollisesta kirjallisesta sopimuksesta, joka olisi aikanaan laadittu 

monitoimitalon ylläpitoon. Arvelua että sopimuksesta olisi puhuttu, mutta ei mahdollisesti 

kuitenkaan laadittu paperille saakka, tilanne epäselvä. 

 

2 Oppilasasiat 

- Keskustelua oppilaskuljetuksista. Todennäköisesti kaikki oppilaat eivät mahdu 

aamukuljetukseen. 



- Nivala-Haapavesi linja on juuri kilpailutuksessa, ely tulee maksamaan osan kustannuksista 

linjalla. 

- Henkilöstökuulemisessa henkilöstö tuonut esille hyviä näkökulmia henkilöstön ja oppilaiden 

tueksi muutoksessa. 

 

3 Talousnäkökulmat 

- Arvioitu säästö koulun lakkauttamisesta on n. 290 000 euroa vuodessa, josta suurin osa 

henkilöstökuluja. 

- Oppimateriaalikulut ja ruokailuun liittyvät kulut on otettu huomioon.  

- Lautakunnan puheenjohtajan mukaan lautakuntakäsittelyyn mahdollisesti tulossa esitys 

vaihtoehtoisesta budjetista, jossa koulu säilyy. Tästä pyydettiin kyläläisten mielipiteitä 

kättennostolla, puoltava vastaus. 

- Onko mahdollista seurata toteutuvia talousvaikutuksia. Todettiin, että ainakin opettajien 

määrän perusteella. Arvelua, että todelliset säästöt tulevat jäämään minimaalisiksi, koska 

kustannukset nousevat koko ajan. 

- Keskustelua veroprosentista. Haapavedellä efektiivinen veroprosentti on n. 14%. Veroprosentin 

korottamisella ei nähdä saavutettavan merkittävää hyötyä. 

 

4 Vatjusjärven kylän elinvoima-asiat 

- Keskustelua Vatjusjärven tonteista ja niiden mahdollisuuksista. Kommentteja, että lupia ei ole 

saanut tai tontteja ei ole myytävänä. 

- Liian tiukka lupapolitiikka on vaikeuttanut rakentamista. 

- Markkinointia tehty luottamushenkilöiden ja kylän asukkaiden toimesta. Ei ole ollut muuttajia. 

- Haapaveden työpaikkaomavaraisuus yli 100%. Miksi Haapavedelle ei haluta muuttaa? 

- Keskustelua kaupungin palveluista, palvelut vähenevät. 

- Keskustelua kunnan itsenäisyydestä tulevaisuudessa, kuntaliitosta ei nähdä vaihtoehtona. 

- Nord Fuel -hanke tuo myös kylille uusia asukkaita. Tämä tulisi ottaa huomioon. 

- Lasten määrä tulee vähenemään, tämä huolestuttavaa. Ei ainoastaan kylien asia. 

- Keskustelua valokuidun tarpeellisuudesta. 

- Pitäisi miettiä muuta kuin lakkauttamista ja säästöä. Toimeliaisuutta. 

 

5 Valmisteluun ja hallintoon liittyviä kommentteja 

- Kouluasiaan olisi ollut tarjolla sovinnollinen ratkaisu, mutta asiasta on tullut arvovaltakysymys. 

Karsikkaalta Nivalaan kouluun siirtyneet harmillinen asia. 

- Hahmottamiskyky päätöksenteossa on puutteellista. Päätetään n. 15M€:n koulusta vaikka 

ohjaus on siihen ollut 10M€. Koulun lakkauttamisasiassa kyseessä on kymmenet tuhannet 

eurot. 

- Vaikutusten arviointeja on tehty, kaikki eivät ole negatiivisia. Toive, että aikaisempi aineisto 

olisi myös käytössä. 

- Budjetti pitäisi valmistella olemassa olevien päätösten mukaisesti. 

- Pettymystä hallinto-oikeuden viimeaikaisiin päätöksiin. Hallinnon toiminta on väärää 

valmistelussa ja pöytäkirjojen pidossa. 

 
 
 
 
 
Muistion vakuudeksi 
Eija Saarela, hallintojohtaja 


